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Zápis č. 5/2019 

z jednání Ústřední odborné komise chovatelů drůbeže  

a Kontrolní komise sekce chovatelů drůbeže,  

které se konalo dne 13. října 2019 v Praze 

 

Přítomni: 

 ÚOK CHD: Miloslav Hertl, Jiří Král, Ivan Pavel, Václav Rohrer ml., Jakub Šedivý, 

Josef Vilhelm, Peter Žuffa (100 % účast, jednání bylo usnášeníschopné) 

 Kontrolní komise: Vladimír Eisenreich, Rostislav Valeš  

 Výbor Sboru posuzovatelů drůbeže: Ivan Pavel 

 Tajemnice ÚOK CHD: Ing. Eliška Stejskalová 

 Omluven: JUDr. Mikuláš Papoušek (KK) 

 

PROGRAM: 

1. Úvod, kontrola usnesení z minulého jednání 

2. Stanice kontroly užitkových vlastností Lanškroun  

3. Zpráva z EE a mezinárodního školení posuzovatelů drůbeže 

4. Výstavnictví – CVM, CV  

5. Posuzovatelé drůbeže  

6. Různé, diskuse, závěr 

 

(Poznámka: zápis z jednání byl se schválením výkonného ředitele Sekretariátu ÚVV ČSCH 

vyhotoven až po vybavení jiných urgentních a zásadnějších záležitostí – CV 2019 a genetických 

zdrojů.) 



 

Ad 1) Úvod, kontrola usnesení  z minulého jednání 

     Rokování zahájil v 8.30 hod. Josef Vilhelm, následovalo schválení programu jednání 

v nezměněném znění. Jako zapisovatelka byla zvolena Ing. Eliška Stejskalová, jako 

ověřovatelé zápisu Miloslav Hertl, Jakub Šedivý a Peter Žuffa. Následovala kontrola 

ukládacích bodů usnesení z minulého jednání ÚOK CHD (a jednoho nesplněného bodu 

z jednání předcházejícího). Před vlastní kontrolou ještě proběhla diskuse k tomu, jak 

zpracovávat zápisy. Bylo vysvětleno, že stěžejní části zápisu jsou schválené body usnesení. 

Chovatelská veřejnost je informována prostřednictvím webu ČSCH a časopisu Chovatel. 

Polemiky a domlouvání okolo výsledných formulací a citace toho, kdo co řekl, navrhnul, či 

co si kdo myslel, nejsou v zápise směrodatné. Jedná se o zápis nikoliv přesný záznam 

z jednání. Peter Žuffa názorně prezentoval, že zápis z dvoudenního zasedání standardové 

komise EE je ve formě přijatých bodů pouze na jednu stranu.  

- USNESENÍ DR 19/3/4/6: ÚOK CHD ukládá standardové komisi předložit 

prostřednictvím Ivana Pavla dodatek (soubor nových standardů plemen drůbeže 

s perokresbami a soubor změn) ke stávajícímu Vzorníku plemen drůbeže. Termín 

plnění – do 31. 7. 2019. (ÚKOL TRVÁ – Ivan Pavel nezbytně svolá jednání 

standardové komise, popřípadě i výboru Sboru posuzovatelů drůbeže, v prosinci 2019, 

nejpozději však do 31. 01. 2020.)  

- USNESENÍ DR 19/4/2/2: ÚOK CHD rozhodla, že druhá selekce drůbeže ve stávajícím 

testu se bude konat dne 29. 08. 2019. Od 10.00 hod. do 14.00 hod. si budou moci 

chovatelé z Klubu chovatelů australek, Klubu chovatelů hempšírek a Klubu chovatelů 

plymutek vybrat chovný materiál. (SPLNĚNO.) 

- USNESENÍ DR 19/4/2/3: ÚOK CHD  rozhodla, že pro rok 2020 osloví ohledně 

testování drůbeže v kontrolní stanici užitkových vlastností čistokrevných plemen 

drůbeže v Lanškrouně Klub chovatelů maransek, Klub chovatelů rodajlendek a Klub 

chovatelů sasexek (případně Klub chovatelů barneveldek), každý chovatel dodá 40 

násadových vajec. (USNESENÍ se ruší.) 

- USNESENÍ DR 19/4/3/1: ÚOK CHD schvaluje zaslání dotazníku územním 

organizacím – do 30. 06. 2019 - s dotazem na ustanovení a personální složení okresní 

odborné komise chovatelů drůbeže, navrácení dotazníku – do 31. 07. 2019. 

(SPLNĚNO, část územních organizací vyplněný dotazník neodevzdala.)   

- USNESENÍ DR 19/4/4/1: Vedoucím posuzovatelem drůbeže na Celostátní výstavě 

mláďat v Přerově byl jmenován Bc. Zdeněk Dráb, který zároveň napíše článek o 



expozici drůbeže na CVM 2019. Vedoucím posuzovatelem drůbeže na Celostátní 

výstavě drobného zvířectva v Lysé nad Labem byl jmenován Jiří Král (pomocníci Bc. 

Zdeněk Dráb a Pavel Hrubeš), článek o expozici drůbeže na CV 2019 napíše Ivan 

Pavel. (CVM 2019 – SPLNĚNO, CV 2019 – změna, článek napíšou Bc. Zdeněk Dráb a 

Roman Morávek.)   

- USNESENÍ DR 19/4/4/2: ÚOK CHD ukládá tajemnici sekce zveřejnit v časopise 

Chovatel č. 8/2019 informaci pro chovatele, že na CV 2019 proběhne uznávací řízení 

nových plemen, barevných a kresebných rázů drůbeže. (SPLNĚNO.) 

- USNESENÍ DR 19/4/4/3: ÚOK CHD ukládá tajemnici sekce oslovit Klub chovatelů 

českých hus, Klub chovatelů českých slepic a Klub chovatelů šumavanek s dotazem, 

zdali mají zájem o zřízení ukázkové voliéry na CV 2019. (SPLNĚNO, o ukázkovou 

voliéru má zájem Klub chovatelů českých hus a Klub chovatelů českých slepic.) 

- USNESENÍ DR 19/4/4/4: ÚOK CHD ukládá Josefu Vilhelmovi projednat se 

spoluautorem výstavního programu Pavlem Prombergerem a s Ing. Radkem Novotným, 

výkonným ředitelem Sekretariátu ÚVV ČSCH, číslování jednotlivých expozic na CV 

2019 – každá expozice bude začínat pořadovým číslem 1. Termín plnění – do 31. 07. 

2019. (SPLNĚNO, jednání se uskutečnilo. Z důvodu prodeje zvířat však bude užita 

jednotná číselná řada, číslování jednotlivých expozic bude započato po zaokrouhlení.)  

USNESENÍ DR 19/5/1/1: ÚOK CHD schvaluje program jednání. Zápis z jednání ÚOK 

CHD č. 5/2019 zpracuje Ing. Eliška Stejskalová, ověření zápisu provedou Miloslav Hertl, 

Jakub Šedivý a Peter Žuffa. Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 19/5/1/2: Územní organizace ČSCH, které neodevzdaly dotazník týkající se 

ustanovení a personálního složení územní odborné komise chovatelů drůbeže, budou 

opětovně obeslány. V případě, že do 15. 01. 2020 vyplněný dotazník neodevzdají, nebude od 

těchto územních organizací přijata objednávka kroužků na rok 2021 a jejich zástupci 

nebudou zváni na Ústřední konference delegátů sekce chovatelů drůbeže. Hlasování. PRO – 

6. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 1. 

USNESENÍ DR 19/5/1/3: ÚOK CHD pověřuje Josefa Vilhelma, předsedu ÚOK CHD, 

jednat s předsedy ÚOK CHK a ÚOK CHOH o účasti delegátů územních organizací na 

Ústředních konferencích delegátů sekce chovatelů králíků, respektive Ústředních 

konferencích delegátů sekce chovatelů holubů. Dále ÚOK CHD ukládá Josefu Vilhelmovi 

projednat společná opatření ohledně časté neúčasti delegátů některých územních organizací 

na těchto konferencích. Termín plnění – do 31. 12. 2019. Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. 

ZDRŽEL SE – 0.  



 

Ad 2) Stanice kontroly užitkových vlastností Lanškroun 

     Miloslav Hertl zevrubně referoval o kontrolní stanici užitkových vlastností čistokrevných 

plemen drůbeže v Lanškrouně (dále jen KS). Druhou selekci zvířat provedl dne 29. 08. 2019 

posuzovatel drůbeže Miloslav Jarkovský. Veškerá drůbež byla zvážena, od každého plemene 

(australky, hempšírky, plymutky bílé) bylo ponecháno 25 nosnic a dva kohouti. Nosnicím 

byly přiděleny velké křídelní známky, jsou vedeny podrobné tabulky, veškerá data se 

zpracovávají. Chovatelé z Klubu chovatelů australek, Klubu chovatelů hempšírek a Klubu 

chovatelů plymutek měli možnost si vybrat vyselektované kohouty. Jednáno bylo o tom, zda 

by kluby měly poskytnutou drůbež hradit či získat zdarma. Chovatelé australek si odebrali 

čtyři kohouty, chovatelé hempšírek šest kohoutů a chovatelé plymutek tři kohouty. 

Vzhledem ke školním prázdninám neasistovali u selekce v potřebné míře studenti školy, 

pomoc nabídli někteří chovatelé, především Jaroslav Balcar. 

     Miloslav Hertl dále uvedl, že stávající ročník testování, s ohledem na souběžně 

probíhající stavební práce, by měl být považován za zkušební či nultý a navrhnul v příštím 

roce opětovně testovat austalky, hempšírky a plymutky bílé. Z každého klubu dodá pět 

chovatelů (každý z nich) čtyřicet násadových vajec. Líhnutí se uskuteční v líhni u Jaroslava 

Bayera. Vejce, snesená v testu během roku, bude líheň zpětně odebírat a distribuovat. 

Diskutovalo se také o případném dalším využití snesených vajec – dodávání do školní 

jídelny, eventuálně prodej ze dvora veřejnosti. Práce na kontrolní stanici jsou z 90 % 

dokončené, letos se ještě dostaví plot kolem dalšího pozemku. Miloslav Hertl konstatoval, že 

je nezbytné se domluvit, jestli stanici dále rozšiřovat a upravovat.  

     S ohledem na to, že SZeŠ Lanškroun plně neasistuje při stavbě stanice a pravidelném 

sběru vajec (nejsou k dispozici studenti), je třeba přijmout dodatek ke smlouvě a jasněji 

definovat práva a povinnosti obou smluvních stran, rovněž je nezbytné upravit metodiku. 

Veškerými jednáními se SZeŠ Lanškroun byl pověřený Miloslav Hertl. Řešeno bylo pořízení 

většího poutače s informacemi o ČSCH do KS. SZeŠ Lanškroun pořádá den otevřených 

dveří, při němž je návštěvnost během roku cca 30 000 lidí, takže je vhodné o svazu 

informovat. Jednáno bylo o prezentaci drůbeže z KS na Celostátní výstavě drobného 

zvířectva Chovatel 2019 – zvířata z KS zajistí Václav Rohrer ml., popřípadě Miloslav Hertl.    

USNESENÍ DR 19/5/2/1: ÚOK CHD rozhodla, že část vyselektované drůbeže z kontrolní 

stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže v Lanškrouně bude poskytnuta 



Klubu chovatelů australek, Klubu chovatelů hempšírek a Klubu chovatelů plymutek zdarma. 

Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 19/5/2/2: ÚOK CHD rozhodla, že v roce 2020 bude znovu zopakováno 

testování těchto plemen – australka, hempšírka a plymutka bíla. Z každého klubu se 

testování zúčastní pět chovatelů, každý z nich dodá 40 násadových vajec. Zároveň se tímto 

usnesením ruší Usnesení DR 19/4/2/3. Hlasování. PRO – 7. Proti – 0. ZDRŽEL SE – 0.   

USNESENÍ DR 19/5/2/3: ÚOK CHD rozhodla, že do konce roku 2019 se v kontrolní stanici 

užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže v Lanškrouně využije veškerý dosud 

nakoupený materiál a oplotí se zbývající část pozemku. Další práce budou zahájeny až po 

schválení v následném jednání ÚOK CHD. Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 19/5/2/4: ÚOK CHD schvaluje, že veškerým jednáním se SZeŠ Lanškroun, 

včetně vyjednávání doplňujících smluvních podmínek a korigování spolupráce, je pověřený 

výhradně, jako jediný, Miloslav Hertl. Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.    

USNESENÍ DR 19/5/2/5: ÚOK CHD ukládá Josefu Vilhelmovi, předsedovi ÚOK CHD, 

projednat s předsedou ÚVV ČSCH pořízení většího propagačního banneru ČSCH do SZeŠ 

Lanškroun, při níž je zřízena kontrolní  stanice užitkových vlastností čistokrevných plemen 

drůbeže. Termín plnění – do 31. 12. 2019. Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 19/5/2/6: UOK CHD ukládá Václavu Rohrerovi ml., případně ve 

spolupráci s Miloslavem Hertlem, zajistit ukázkovou expozici z kontrolní stanice užitkových 

vlastností čistokrevných plemen drůbeže v Lanškrouně na Celostátní výstavě drobného 

zvířectva CHOVATEL 2019. Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.   

 

Ad 3) Zpráva z EE a mezinárodního školení posuzovatelů drůbeže 

    Peter Žuffa velmi podrobně informoval o činnosti Evropského chovatelského svazu (sekce 

drůbež) a o mezinárodním školení posuzovatelů drůbeže (veškeré zápisy z jednání jsou na 

webu ČSCH). Konstatoval, že je nezbytné se plně věnovat přípravě EV 2024, která se bude 

konat v České republice. V roce 2020 bude ČSCH pořádat zasedání prezídia EE a generální 

zasedání EE. Dále informoval o pověření a schválení konání mezinárodního školení 

posuzovatelů drůbeže na Slovensku, v Trenčíně ve dnech 11. až 13. 10. 2020, kde může být 

ČSCH za určitých podmínek jako partner. K tomuto školení by bylo vhodné zajistit pro 

české účastníky, kteří nehovoří německy nebo anglicky, tlumočnické zařízení. Ohledně 

zapůjčení tlumočnického zařízení bude jednat tajemnice sekce s prof. Ing. Evou Tůmovou, 

CSc. z České zemědělské univerzity v Praze.  



USNESENÍ DR 19/5/3/1: ÚOK CHD bere na vědomí informaci Petera Žuffy, stálého 

delegáta ČSCH v Evropském chovatelském svazu o akcích EE, jichž se zúčastnil.  

USNESENÍ DR 19/5/3/2: ÚOK CHD ukládá tajemnici ÚOK CHD jednat s prof. Ing. Evou 

Tůmovou, CSc. z České zemědělské univerzity v Praze ohledně možného zapůjčení 

tlumočnického zařízení pro mezinárodní školení posuzovatelů drůbeže 2020. Termín plnění – 

do 31. 12. 2019. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.   

 

Ad 4) Výstavnictví CVM, CV  

     Josef Vilhelm konstatoval, že ÚVV ČSCH rozhodl o konání Celostátní výstavy mláďat 

na následující čtyři roky – místo konání Přerov. Letošní CVM ukázala, že k pořádání 

takovéhoto typu výstavy je výstaviště v Přerově velice vhodné. Listopadové Celostátní 

výstavy drobného zvířectva se budou konat v následujících letech na výstavišti v Lysé nad 

Labem, předpoklad je, že pořadatelem bude ČSCH.   

     Miloslav Hertl hodnotil CVM jako zdařilou, i když měl před výstavou dosti telefonátů 

ohledně postavení klecí a podestýlky. Vedoucí posuzovatel konzultoval výluky, což 

chovatelé kvitovali s povděkem. Dále uvedl, že posuzovatelé reprezentují ÚOK CHD a je 

nezbytné, aby se podle toho chovali a vystupovali. Upozornil na to, že někteří posuzují bez 

pláště.  

     Následovala diskuse ohledně pořízení nových plášťů pro posuzovatele drůbeže. 

Projednáváno bylo několik předložených návrhů na znak, zvažována byla reálnost pořízení 

výšivky (dosavadní znak – japonka – nebo národní plemeno česká slepice jsou pro výšivku 

dosti složité). Bylo ujednáno, že na vyšitém znaku bude česká husa. Václav Rohrer ml. 

prezentoval ukázkovou výšivku. Bylo rozhodnuto, že posuzovatelům, kteří budou bodovat 

na CV 2019, bude plášť pořízen přednostně, úhrada bude zrealizována na školení 

posuzovatelů drůbeže v roce 2020. (Poznámka – původně přijaté usnesení týkající se 

pořízení plášťů bylo po jednání ÚOK CHD při telefonické a e-mailové domluvě 

pozměněno.)  

     Dále se diskutovalo k možnému udělování titulů Mistr ČR v expozici drůbeže, prezentaci 

národních plemen – genetických zdrojů v ukázkových voliérách na CV, k řazení 

novošlechtění, přičemž Miloslav Hertl navrhnul řazení na samém konci expozice drůbeže 

(dosud bylo novošlechtění řazeno vždy na konci každého druhu). Opět budou jako 

podestýlka použity hobliny, vítězové budou označeni kokardami, na oceňovacích lístcích 



bude barevné rozlišení tříd a potvrzování výluk a super elit. K těmto návrhům neměl nikdo 

žádné připomínky, žádný bod usnesení z této diskuse nevzešel.   

USNESENÍ DR 19/5/4/1: ÚOK CHD schvaluje pořízení nových plášťů pro posuzovatele 

drůbeže s vyšitým znakem české husy za částku 500,- Kč za jeden plášť (v případě vyšitého 

jména posuzovatele na kapse pláště bude cena 560,- Kč). Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. 

ZDRŽEL SE – 0.   

USNESENÍ DR 19/5/4/2: ÚOK CHD ukládá tajemnici ÚOK CHD obeslat posuzovatele 

drůbeže s dotazem, jakou velikost pláště si objednávají. Termín plnění – do 16. 10. 2019. 

Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.   

 

Ad 5) Posuzovatelé drůbeže 

     Jednáno bylo o nedostatku adeptů na posuzovatele drůbeže, bylo mj. konstatováno, že 

většina adeptů, kteří se v posledních letech přihlásili, byli studenti. Zjistili, že posuzování je 

časově náročné a finančně nezajímavé, navíc musí čelit neustálé kritice chovatelů, byť 

někdy oprávněné. Jakub Šedivý navrhl, aby se adepti na posuzovatele drůbeže zúčastňovali 

školení posuzovatelů drůbeže, jak tomu bylo v minulých letech. Následovala diskuse 

k poměrně častým stížnostem na posuzování. Návrhy, že za hrubé chyby by měl být 

posuzovatel vyřazen ze Sboru posuzovatelů drůbeže, nelze plně akceptovat, protože již 

dnes je značný nedostatek posuzovatelů drůbeže. Při případném vyřazování každého, kdo 

někdy vážně pochybí, by řada výstav zůstala neposouzena. Jednáno bylo o posuzovateli 

Ing. Martinu Mikitovi ze SZCH, jenž má zájem stát se členem českého Sboru posuzovatelů 

drůbeže.  

USNESENÍ DR 19/5/5/1: ÚOK CHD rozhodla, že Ing. Martin Mikita, slovenský 

posuzovatel drůbeže, se může stát členem českého Sboru posuzovatelů drůbeže poté, co 

absolvuje pravidelné školení posuzovatelů drůbeže v ČSCH (a následně se bude dalších 

školení v ČR účastnit). Hlasování. Hlasování. PRO – 7. PROTI – 0. ZDRŽEL SE – 0.  

USNESENÍ DR 19/5/5/2: ÚOK CHD rozhodla, že adepti na posuzovatele drůbeže budou 

mít i nadále pouze samostatná školení . Hlasování. PRO – 5. PROTI  - 2. ZDRŽEL SE – 0. 

 

Ad 6) Různé, diskuse, závěr 

      Diskuse byla otevírána v rámci všech předešlých bodů jednání. Termín dalšího zasedání 

ÚOK CHD nebyl proto stanovený, protože přednostně musí nejprve proběhnout jednání 

standardové komise, popřípadě společně s výborem Sboru posuzovatelů drůbeže, které svolá 



nejpozději do 31. 01. 2020 Ivan Pavel, předseda standardové komise a předseda výboru 

Sboru posuzovatelů drůbeže.     

 

 

 

                                                                                                     Josef VILHELM, v. r. 

                                                                                            předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Zapsala: Ing. Eliška Stejskalová 

 Ověřovatelé: Miloslav Hertl, Jakub Šedivý Peter Žuffa 

 K ověření předáno s ohledem na konání CV 2019 a administrativu genetických zdrojů 

22. 11. 2019.  

 Ověřování ukončeno dne: 11. 12. 2019 

 Zápis bude ihned po ukončení ověřování e-mailem odeslán ÚOK CHD a KK, bude 

vyvěšen na webu ČSCH, v časopise Chovatel budou zveřejněny pouze body usnesení.  


